本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

#### 基础研究

# RNA干扰沉默HMGN5基因对肺癌H1299细胞增殖和周期的影响

陈鹏 $^{1,2}$ , 马忠森 $^{1}$ , 王秀丽 $^{3}$ , 任锦 $^{1}$ , 胡娱新 $^{1}$ , 李景贺 $^{3}$ , 李博 $^{4}$ , 郏博 $^{*}$ , 刘锋 $^{5}$ 

1.吉林大学第二医院呼吸科|吉林 长春 130041; 2.吉林大学第二医院儿科|吉林 长春 130041; 3.吉林大学第 二医院血液肿瘤科|吉林 长春 130041; 4.吉林省职业病防治院检验科|吉林 长春 130021; 5.日本千叶大学融 合科学研究所|日本 千叶|263-8522)

### 摘要:

目的: 探讨RNA干扰技术沉默高迁移率族核小体结合域5(HMGN5)基因对肺癌H1299细胞增殖和细胞周期的影响, 为肺癌的基因靶向治疗提供理论依据。方法:构建HMGN5特异性siRNA慢病毒载体,感染肺癌H1299细胞,设阴 性对照组及干扰组,应用Real-time PCR和Western blotting方法分别从mRNA和蛋白质水平检测各组干扰质粒 对HMGN5基因的干扰效果,MTT和BrdU法检测HMGN5 siRNA作用下的细胞增殖率,流式细胞仪检测细胞周期变 化。结果: 与阴性对照组比较,干扰组HMGN5的mRNA表达量下降了50.7%(P< 0.05),蛋白表达水平明显降低 (P<0.05); MTT检测,干扰组细胞增殖水平明显低于阴性对照组; BrdU实验RNAi干扰组细胞增殖率(37.8%)明 显低于对照组(55.0%)(P<0.05);流式细胞仪检测细胞G 1期细胞百分比(54.6%±0.9%)高于阴性对照组 (46.5%±0.4%)(P<0.05)。结论:运用RNA干扰技术能够有效沉默H1299细胞的HMGN5基因,并抑制肺癌细胞 的增殖能力,提示HMGN5在肺癌的发生发展中起重要作用,抑制HMGN5的表达可能成为一种治疗肺癌的方法。

关键词: RNA干扰: 高迁移率族核小体结合域5: 肺肿瘤: 细胞增殖: 细胞周期

Effect of RNAi targeting HMGN5 gene on proliferation and cell cycle of lung cancer H1299 cells

CHEN Peng<sup>1,2</sup>, MA Zhong-Sen<sup>1</sup>, WANG Xiu-Li<sup>3</sup>, REN Jin<sup>1</sup>, HU Yu-Xin<sup>1</sup>, LI Jing-He<sup>3</sup>, LI Bo<sup>4</sup>, JIA Bo\*. LIU Fena<sup>5</sup>

1. Department of Respiratory Diseases, Second Hospital, Jilin University, Changchun 130041, China; 2. Department of Pediatrics, Second Hospital, Jilin University, Changchun 130041, China; 3. Department of Hematology and Oncology, Second Hospital, Jilin University, Changchun 130041, China; 4. Department of Laboratory, Occupational Disease Prevention Hospital, Jilin Province, Changchun 130061, China; 5. Graduate School of Advanced Integration Science, Chiba University, Chiba, 263-

#### Abstract:

8522, Japan)

Abstract: ObjectiveTo explore the effect of high-mobility group mucleosome binding domain 5(HMGN5) by RNAi on proliferation and cell cycle of lung cancer cell line H1299, and provide a theoretical basis for lung cancer targeted therapy. Methods SiRNA targeting HMGN5 gene was cloned into lentivirus vector.SiRNA-HMGN5 lentivirus particles were infected into H1299 cells in order to silence the expression of HMGN5. Negative control group and RNAi group were set up. The interfering efficiencies of the plasmids on HMGN5 gene were detected at the mRNA and protein levels by Real-time PCR and Western blotting. The proliferation of H1299 was analyzed by MTT and BrdU assay. The cell cycle was detected by flow cytometry. Results Compared with negative control group, the expression of HMGN5 mRNA in RNAi group was down-regulated by 50.7%(P< 0.05); the protein level was significantly deceased(P<0.05). Compared

with negative control group, the proliferation rate of H1299 cells was deceased by MTT assay. BrdU assay results showed that the cell proliferation rate of H1299 in RNAi group (37.8%) was significantly lower than that in negative control group(55.0%)(P< 0.05). The percentage of cells at G 1 phase (54.6%±0.9%) in RNAi group was inceased compared with negative control group (46.5%±0.4%) (P< 0.05). Conclusion Silencing HMGN5 gene can inhibit the proliferation of H1299 cells. It shows that HMGN5 plays a role in the development of lung cancer and it may be beneficial in finding a new therapy for lung cancer.

Keywords: RNA interference; high-mobility group nucleosome binding domain 5; lung neoplasms; cell proliferation; cell cycle

收稿日期 2010-11-05 修回日期 网络版发布日期 2011-01-28

# 扩展功能

## 本文信息

- Supporting info
- ▶ PDF(1259KB)
- ▶[HTML全文]
- ▶参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

### 服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

RNA干扰: 高迁移率族核小体 ▶结合域5: 肺肿瘤: 细胞增 殖;细胞周期

- ▶陈鹏
- ▶马忠森
- ▶王秀丽
- ▶任锦
- ▶胡娱新
- ▶ 李景贺
- ▶李博
- ▶郏博
- ▶刘锋

### PubMed

- Article by Chen, P.
- Article by Ma, Z. S.
- Article by Wang, X. L.
- Article by Ren, J.
- Article by Hu, Y. X.
- Article by Li, J. H.
- Article by Li, B.
- Article by Jia, B.
- Article by Liu, F.

DOI:

### 基金项目:

国家自然科学基金资助课题(30940031)

通讯作者: 马忠森

作者简介: 陈 鹏(1976-)|女|吉林省长春市人|主治医师|在读医学博士|主要从事呼吸系统疾病的研究。

作者Email: Tel: 0431-88796987, E-mailmazhongsen2005@163.com)

参考文献:			
本刊中的类似文章			
文章评论			
反馈人		邮箱地址	
反馈标题		验证码	3946

Copyright by 吉林大学学报(医学版)